

استمارة مستخلصات رسائل وأطاريح الماجستير والدكتوراه في جامعة البصرة

الكلية: التربية للعلوم الانسانية
القسم: التاريخ
التخصص: تاريخ حديث
الرسالة أو الاطروحة:
اسم الطالب: حسين عبد الكاظم عودة
اسم المشرف: أ. المتمرس. د. كاظم باقر علي
الشهادة: بكالوريوس

الحرب اليونانية – العثمانية (1919 – 1922) وموقف بريطانيا منها

الرسالة أو الاطروحة:

عرفت قارتا آسيا وأوربا في العصر الحديث حروباً اجتاحت أراضيها على مراحل متعددة ألحقت بشعوبها وشعوب العالم الكثير من الدمار والخراب في الأرواح والممتلكات. فأصبحت السياسة المعتمدة من دول القارة الأوروبية قائمة على الاستئثار وإلغاء الآخر. إذ كان من نتائج الحرب العالمية الأولى (1914 – 1918) اندلاع الحرب اليونانية – العثمانية، والتي بدأت منذ احتلال اليونان لأزمير عام 1919 وأنتهاءً بعام 1922. اشتملت الرسالة على مقدمة وتمهيد وثلاثة فصول وخاتمة وعدد من الملاحق. تناول **التمهيد** نبذة مختصرة عن الموقع الجغرافي لليونان والدولة العثمانية وأثره في الصراع الدائر بينهما (1821 – 1918). أما **الفصل الأول** فقد أشار الى أثر صراع الدول الكبرى في الدولة العثمانية (تشرين الثاني عام 1918 – كانون الأول عام 1920). في حين تناول **الفصل الثاني** معارك اليونانيين والكماليين خلال المدة من (كانون الثاني – آذار عام 1921) وموقف بريطانيا منها. وسلط **الفصل الثالث** والأخير على تطورات معارك اليونانيين والكماليين ونهاية الحرب بين الطرفين (تموز عام 1921 – تشرين الأول عام 1922) وموقف بريطانيا منها.

College: Education for Human sciences **Name of student:** Hussein Abdul-Kadhum Aoda

Dept: : History **Name of supervisor:** Emeritus. Prof. Kadhum Bagir Ali, Ph. D.

Certificate: B. Ed. **Specialization:** Modern History

Title of thesis:

The Greece – Ottoman War (1919 – 1922) and the British Attitude Towards

Abstract of thesis:

Both continents of Europe and Asia had Witness a lot of Wars invaded their lands in different stages Causing destruction and ruin to their peoples and the world on the levels of properties and fatalities. Thus, European countries adopted the policy of consideration for others. The result of the First World War (1914 – 1918) Was the breaking out of Greece – Ottoman War Which started by Romanian invasion to Izmir in 1919 and ended in 1922.

This thesis includes an introduction, preliminary, three chapters, conclusion and several appendixes. **The preliminary chapter** deals With a summary of a geographical description of Greece and Ottoman state and the effects of their geographical positions on the conflict between these two states (1821-1918). **The first chapter** refers to the conflict among great power countries that affected Ottoman State (Nov. 1918 – Dec. 1920). **The second chapter** deals with the battles between Greeks and Kamalists (from January to March 1921). In respect with Britain's attitude to it. **The third chapter** focuses on the results and outcomes of battles between Greeks and Kamalists and the end of their war (July 1921 – Nov. 1922) in connection with Britain's attitude to it.